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DISSABTE
19 DE JUNY DEL 20106 el Periòdic d’Andorra

Opinió

Opinió

Noms propis

La intervenció del líder de l’Executiu
al Consell General corresponent al
debat d’orientació política va estar
marcada per la responsabilitat i el
sentit d’Estat, així com per una vo-
luntat clarament pactista.

Cap de Govern

Jaume Bartumeu

El Govern està treballant en la crea-
ció d’un segell de qualitat que, tal
com marca el Codi de Relacions La-
borals, té l’objectiu de premiar totes
aquelles empreses que apliquin
polítiques d’igualtat.

Secretària d’Estat d’Igualtat

Magda Mata

El projecte d’Unicef a Mauritània
continua en marxa. Per sisè any con-
secutiu, l’entitat col.labora amb Cal-
dea, de manera que la recaptació del
termolúdic del dia 27 de juny es des-
tinarà a aquesta iniciativa solidària.

Presidenta d’Unicef

Maria Rosa Babot
Les fotos dels lectors

Pot enviar com a carta al director fotografies de qualsevol situació que
el sorprengui o de qualsevol deficiència que descobreixi als carrers de
la seva parròquia o de qualsevol altra parròquia o ciutat que visiti.
Enviï-les a l’adreça electrònica redaccio@andorra.elperiodico.com i les
publicarem a la secció dels lectors. Preguem als lectors que amb la
fotografia especifiquin el lloc exacte i la data en què van captar la
imatge, així com una breu descripció dels fets.

oberta
La finestra

NOE

SOL
GASCH

Repensar la banca

Editorial L’opinió del diari només s’expressa als editorials.
Els articulistes hi exposen posicions personals.

La irresponsabilitat
d’Andorra pel Canvi

TOT SEMBLA INDICAR
QUE CADA DIA SOM
MÉS A PROP D’UNES
COMICIS ANTICIPATS

A Catalunya hi ha 50
projectes de banca
ètica, que busquen la
solidaritat financera

Coses que passen

El problema d’explicar tot
el que passa i per què

JOSEP ANTON

Rosell Pujol

NOE

A
quests dies que a tots els ni-
vells polítics es parla de
prendre mesures per pal.liar

la crisi econòmica i que el Govern
de Zapatero ha instaurat la reforma

laboral, m’ha arribat a les mans un
fulletó del projecte Fiare, un projec-
te que no coneixia i que m’ha fet re-
flexionar sobre el funcionament de
l’activitat econòmica i del trenca-
ment de l’economia real amb l’eco-
nomia financera, com també sobre
el paper dels governs i de la banca i
la seva responsabilitat en l’origen de
la crisi. El Govern no ha estat a
l’alçada i ha mirat cap a un altre
cantó, però no tota la culpa és del
Govern; recordem Quevedo: «Pode-
roso Caballero es don dinero» i les
banques, dipositàries del diner, te-
nen molt protagonisme. Si bé és cert
que moltes de les nostres entitats
d’estalvi tenen fundacions de caire
social i cultural, també ho és que la
banca, en general, busca els màxims
beneficis actuant a vegades amb
molt de risc concedint crèdits hipo-

tecaris, o el que es més greu, esta-
blint sistemes piramidals d’inversió
que poden ser molt perillosos. En
una societat com la nostra on l’Ad-
ministració ho coneix tot de nosal-
tres, salari, impostos, multes... i no-
saltres també li demanem trans-
parència, no s’entén gaire perquè no
exigim a les banques una explicació
de què fan amb els nostres diners.

Fiare ens ofereix una reflexió so-
bre un nou concepte d’economia so-
cial i solidària, que ofereix als inver-

sors la possibilitat de saber amb què
s’inverteixen els seus diners i, així,
saber si aprova o no les inversions de
la banca i on van a parar els seus di-
ners. Fiare (Fundación para la Inver-
sión y el Ahorro Responsable) és una
fundació creada a Euskadi el 2003
amb l’objectiu de construir una coo-
perativa de crèdit d’àmbit espanyol
que funcioni sota els criteris de la
banca ètica. Darrerament el finança-
ment ètic i solidari s’ha incrementat
arreu, va néixer als EUA a la dècada
dels 60 del segle XX, i avui n’hi ha
molts exemples a tot el món. També
a Catalunya, la idea de la necessitat
de la banca ètica ha anat quallant
darrerament i ara ja compta amb
més de 50 projectes, que busquen la
solidaritat de les finances.H
Historiadora.

redaccio@andorra.elperiodico.com

S
i bé dijous ens vam
quedar amb una sen-
sació força dolça des-
prés d’escoltar el dis-
curs del cap de Go-

vern, Jaume Bartumeu, correspo-
nent a la primera jornada del de-
bat d’orientació política –en el
qual acceptava el front comú
plantejat per Andorra pel Canvi
(ApC) i oferia en safata un pacte
d’Estat a la plataforma–, avui la
sensació només pot ser que agra,
ja que a la conclusió del debat en
qüestió lamentablement es cons-
tata que Andorra pel Canvi no
canvia, valgui la redundància.

I és que el grup parlamentari
que lidera Eusebi Nomen va pre-
sentar una proposta de resolució
per crear un front comú Govern-
Consell en què es podia albirar
clarament que estava formulada
precisament perquè no fos apro-
vada. En cap cas discutirem la
qualitat del text legislatiu d’ApC
–que aparentment sembla ben
treballat i amb propostes molt co-

herents–, però el que sí que la-
mentem és la irresponsabilitat de
la plataforma en el moment en
què presenta el text. I ens expli-
quem. Per un costat, la platafor-
ma continua ennuvolada en
l’excés de protagonisme, ja que el
dia següent en què Bartumeu els
dóna el s í i ofereix un pacte,
aleshores presenten un text per-
què quedi constància que la ini-

ciativa s’origina a ApC. ¿Algun dia
entendrem que el que realment
importa és el país i no els èxits
partidistes? Per un altre costat, no
es pot pretendre que el Grup So-
cialdemòcrata doni el vistiplau a
una proposta de resolució amb
enorme calat en una hora de re-
flexió. I és que, entre d’altres, la

iniciativa d’ApC planteja que «en
cap cas» s’augmenti la pressió fis-
cal, aturar realment la nova con-
tractació de funcionaris, no co-
brir les baixes per jubilació, re-
duir el 25% les transferències als
comuns, marcar un ritme d’exe-
cució d’obres que no impliqui
una despesa superior a 60 milions
d’anys i un llarg nombre de mesu-
res que d’haver estat aprovades,
haurien deixat lligat de mans els
socialdemòcrates abans de les ne-
gociacions. I és que una cosa és re-
clamar més concreció i l’altra és
imposar un conjunt de postulats
abans de la negociació, que òbvia-
ment ja estarà condicionada i vi-
ciada des d’un inici i, a més, pel
grup minoritari que és el que
teòricament més hauria de cedir.
A més, encara que el PS hagués
acceptat la proposta d’ApC, pro-
bablement la setmana vinent
haurien aparegut noves exigèn-
cies de la plataforma.

Per tant, davant d’aquest esce-
nari només resta confiar en les
paraules del cap de Govern un
cop conclosa la sessió a la Casa de
la Vall: «Segur que tirarem enda-
vant aquest pacte d’Estat per res-
ponsabilitat». Tan de bo sigui així,
però tot sembla indicar que cada
dia som més a prop d’unes elec-
cions anticipades.

N
ecessitem massa expli-
cacions per entendre el
que passa, cosa que vol
dir que la foscor regna
sobre la claredat. Un pe-

riodista és una mica historiador. En-
tre altres coses perquè el que avui
explica demà ja és història. Per això
ens convé saber seleccionar molt el
que interessa del que no, allò que té
un valor cap a la fullaraca de moltes
informacions que són flor d’un dia.
Pertanyem al nostre temps i no al
dels nostres avantpassats i hem de
ser molt rigorosos amb l’anàlisi
d’allò que ens afecta directament.

Moltes vegades, a l’hora d’escriu-
re aquesta columna, sorgeix la pre-
gunta de ¿per que ho he d’explicar
sempre tot? O potser una part del
tot. De vegades no ho sé i moltes al-
tres no m’importa gens ni mica. Pos-
siblement en massa ocasions no te-
nim res que es pugui explicar per
què tot es repeteix i ara ni tan sols es
transforma. Però amb els problemes
de la nostra època, hem de saber
aconseguir una explicació.

Cada dia hem de plantejar una
nova història, que pot ser l’origen
d’un nou o renovat compromís. Tal
com deia Marc Bloch, ser un perio-
dista endinsat en el més profund del
nostre temps. Una columna, penso,

no ha de ser altra cosa que un motiu
per encarar un futur, en l’àmbit per-
sonal i tan de bo si ho aconseguei-
xes, també amb el lector. Esdevenim
ciutadans actius, compromesos amb
l’època.

Recordo que el meu mestre Jau-

me Vicens Vives –mai oblidaré les
seves classes magistrals– explicava
aquest fet d’una manera ben sim-
ple: «A la vida has de saber escollir
entre ser fabricant d’olives sense
pinyol o fabricant d’idees amb pi-
nyol». Ell va tenir clara la segona op-
ció. Jo tinc els meus dubtes, perquè
en la nostra feina són massa els pi-
nyols que diàriament ens hem d’em-
passar. Però no hi fa res. Ho exigeix
el guió de la nostra professió, que
ens obliga a despullar-nos cada dia.
No es pornogràfic, però sí eròtic.H
Periodista.

jarosell@andorra.elperiodico.com


